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با اعمال نظر برخی نمایندگان در انتصابات روبه رو هستیم
سیدمحمود حسینی، اســتاندار اصفهان در دولت اصلاحات درباره اهمیت 
افزایش اختیارات اســتانداران، به هم میهن گفت: »در حال حاضر وضعیت 
کشــور به گونه ای اســت که برخی نمایندگان مجلس علاوه بر ثروتمندان، بر 
انتصابات در استان ها نقش دارند. چنین روندی، شیرازه کار را به هم می زند. 
فکر می کنم صحبت هایی که مقام رهبری به نوعی هشدار درباره اداره استان ها 
و درواقع خطاب به استانداران و وزارت کشور بود. چراکه امور داخلی کشور در 
سطح کلان توسط وزارت کشــور و در سطح استان در حوزه استانداری اداره 

می شود.«
او ادامه داد: »اســتاندار به نوعی والی استان است. او را باید نماینده ارکان 
حاکمیت در اســتان دانست. برای مثال، مســئولیت امنیت استان برعهده 
استاندار است. وقتی می گوییم استاندار مدیر همه جانبه استان است، یعنی 
اعضای شــورای تامین استان که از دستگاه های مختلف دولتی و غیردولتی 
هستند، باید تحت یک وحدت فرماندهی اداره شوند. اختیارات استان هم در 
چارچوب قوانین موضوعه تعریف می شود. وقتی می گوییم مدیر همه جانبه، 
یعنی استاندار مدیر امنیت، توسعه و بسیاری مسائل استان است. بنابراین همه 
دستگاه های استان چه دولتی و چه غیردولتی، باید در هماهنگی با استاندار 

عمل کنند.«
این فعال سیاسی با انتقاد از شرایطی که تحت شعار وفاق ملی در استان ها 
پیش آمده، ادامه داد: »در دولت چهاردهم با این شــرایط مواجه هســتیم که 
برخی نمایندگان در برخی اســتان ها تلاش می کنند، مدیران استانی مربوط 

به وزارتخانه های مختلف و دستگاه های غیردولتی و دیگر سازمان ها 
را از اردوگاه های سیاســی خود انتخاب کنند. وزرای این دولت هم 
باتوجه به شعار وفاق، از نمایندگان حرف شنوی دارند. عملًا مدیران 
اســتانی با همین ترتیب و تعاملات تعیین می شوند. درحالی که 
مدیران باید طبق نظر شورای عالی اداری، با نظر استاندار انتخاب 

شــوند. چون این مدیر در هر حوزه ای که باشد، قرار است 
درنهایت با استاندار کار کند و با او هماهنگ باشد. اما 
درحقیقت اینگونه نیست.« حسینی درباره تبعات این 
دخالت ها گفت: »نمایندگان طبق قانون، دو وظیفه 
برعهده دارند که یکی وضع قانون و دیگری نظارت بر 

اجرای قانون در دستگاه هاست. نمی توانند در مسائل اجرایی دخالت کنند. 
می توانند نقش نظارتی داشته باشند که حق آنان است تا بر کارگزاران حوزه های 
مختلف نظارت کنند. اما این چیزی که در حال حاضر در بعضی استان ها شاهد 
هستیم، نظارت نیست. مدیران از این کانال ها تعیین می شوند. تجربیات ما در 
حوزه اجرایی نشان می دهد که این روند، اوضاع کشور را به هم می ریزد. اقتدار 
مدیران و کل نظام را به شدت تضعیف می کند. استانداران اگر با اختیارات عمل 
کنند، می توانند نظم به وجود بیاورند که آن هم پیش نیاز امنیت است. امنیت 
به هم بریزد، اقتدار دولت کم می شود و این وضعیت به ایجاد هرج ومرج منجر 
می شــود. «  استاندار پیشین سیستان و بلوچستان همچنین درباره موضوع 
تعارض منافع و زمینه های افزایش فساد در استان ها نیز گفت:  »تعارض منافع 
فقط این نیست که استاندار در حیطه قلمرو و حوزه مسئولیت خود کار تجاری 
و اقتصــادی انجام دهد؛ اگرچه نباید ایــن کار را انجام دهد و کوچک ترین کار 
اقتصادی برای اســتاندار، ایجاد تعارض منافع می کنــد. در کنار این تعارض 
منافع، با پدیده ای روبه رو هستیم که می تواند از جانب نفوذ ثروتمندان خود را 
نشان دهد. یعنی ثروتمندان و کسانی که منافع اقتصادی دارند، بتوانند روی 
اســتاندار و اطرافیان او تاثیر بگذارند و از این تاثیر برای اموری مثل امضاهای 
طلایی استفاده کنند. این خیلی نگران کننده است.« استاندار پیشین اصفهان 
درباره صحبت های اسکندر مومنی، وزیر کشور، با تمرکز بر موضوع ساماندهی 
اتباع بیگانه گفت: »آقای مومنی در صحبت هایشان و برنامه ای که ارائه کردند، 
اشــاره ای به موضوع ساماندهی اتباع داشتند. این کار بسیار لازم است و باید 
انجام شــود اما این سبک ساماندهی که از سال ها پیش انجام می شد و 
امروز نیز به آن عمل می شود، منتج به حل مسئله اتباع بیگانه نمی شود. 
این که اتباع را جمع آوری و ردمرز کنیم، در هایت باز هم به بازگشت آن ها 
ختم می شود. از مسیرهای دیگر به کشور وارد می شوند. دستگاه های 
مربوطه باید به این مسیرها نظارت کنند. این عملیات به 
این صورت نباشــد که با روش های دفعی بخواهند به 
نتیجه برسند و نتیجه هم از دست شان خارج شود. 
نظامات لازم برای حل مسئله اتباع بیگانه باید با در 
نظر گرفتن تمام جوانب و ملاحظات طراحی 

و اجرایی شود.«

3

مرزی و دیپلماســی استانی« خواندند و گفتند: »البته با وجود تأکید بر 
این اصل در دولت های مختلف، رؤسای جمهور به علت مخالفت برخی 
وزرا نتوانســتند آن را به طــور کامل حاکم کنند؛ اما باید به اســتانداران 
اختیار داده شود تا آنها بتوانند در خصوص مسائل، تصمیم گیری و اقدام 

کنند«. 
ایشــان با اشــاره به »سرشــار بــودن کشــور از فرصت ها و عــاری بودن 
فضای عمومــی از چالش هایی همچون جنگ، بیمــاری فراگیر مانند 
کرونا، مشــکلات حادّ امنیتی و اختلافات جناحی و سیاسی پررنگ«، 
خاطرنشان کردند: »علاوه بر این، کشور از ظرفیت عظیم نیروی انسانی 
جــوان، تحصیل کرده و کارآمد برخوردار اســت که هر دســتگاهی این 
ظرفیت را شناســایی و از آن اســتفاده کرد، پیشرفت های ملموسی رقم 

خورده است«.
 رهبری از »عضویت ایران در مجامع مهم منطقه ای و جهانی همچون 
شانگهای و بریکس و سکانداری وزارت کشور به دست وزیری که شناخت 
خوبی از مناطق مختلف کشــور دارد«، به عنــوان فرصت هایی دیگر یاد 
کردنــد و با توصیــه به »انتخــاب مدیرانی برخــوردار از روحیه خدمت و 
سلامت نفس برای پیشبرد امور«، گفتند: »اگر مدیرانی با این روحیات 
برای اســتان انتخاب کنید، هیچ فرصتی برای کار و پیشــرفت از دست 

نخواهد رفت«. 
ایشــان با تأکید بر »پرهیز اســتانداران از فعالیت های حاوی تعارض 
منافــع همچون تجارت شــخصی در دوره کوتاه خدمــت«، »مراقبت از 
سلامت کشــور و مبارزه با فساد« را ضروری دانستند و افزودند: »برخی 
سعی کردند ثابت کنند که فساد در جمهوری اسلامی به قول خودشان 

عکس نوشت

اول: احتمالًا این یکی، دو روز خبر دستگیری حجت الاسلام غلامرضا قاسمیان به گوش تان رسیده است. 
مدتی بعد از اخبار دســتگیری، صفحه اینســتاگرامی منتسب به ایشان در اینســتاگرام به اطلاع همراهان 
گرامی اش رسانده که »حاج آقا در جریان سفر معنوی حج به دنبال انتشار ویدئوی با محتوای انتقادی نسبت 
به شرایط سیاسی حاکم بر حرمین شریفین، از سوی مقامات عربستان سعودی به طور موقت بازداشت شد«. ادمین این اکانت در ادامه از همراهان و دوستداران 
ایشان خواسته، از هرگونه تجمع و انتشار گمانه زنی... مخصوصاً محتوای تحریک آمیز خودداری کنند. از آن طرف صبح دیروز خبرگزاری ها به نقل از مشاور وزیر 
خارجه به اطلاع ملت شریف رساندند که پس از اظهارات قاسمیان، صدور روادید عربستان برای ایرانی ها متوقف شده است. چندساعت بعد، سازمان حج در 
اطلاعیه دیگری نوشت: »با وجود گزارش هایی درباره تأخیر در صدور روادید و مشکلات پیش آمده برای برخی زائران، روند اعزام زائران حج، بدون وقفه ادامه دارد 

و هیچ مشکلی در مسیر اعزام وجود ندارد«.
دوم: دو روز پیش، پدر رفیقم عازم حج شــد. او پیرمردی اهل شــاهرود اســت. ۸۶ سال سن دارد. رفیقم می گفت، از 10 سال پیش که موفق به ثبت نام حج 
شده، تمام مناسبات زندگی اش را به این سفر گره زده است. او پیرمرد بازنشسته ای است که حقوق نیم بندی )حدود ۸ تا 10 میلیون( از صندوق تامین اجتماعی 
می گیرد. عمری به کشاورزی و باغداری گذرانده. رفیقم می گفت، پدرش در تمام این10 سال ذره ذره پول سفر حج اش را جمع کرده است و تقریباً که نه تحقیقاً 
ثانیه به ثانیه روزهای عمرش را در فکر این سفر زندگی  کرده است. این یعنی پیرمرد قصه ما در همه این سال ها هرماه بخش زیادی از حقوق اش را در حسابی ذخیره 
کرده است. در حیاط خانه اش نعناع خشک کرده و فروخته و پول اش را برای سفر خانه خدا کنار گذاشته است. زردآلوی درخت حیاط اش را قیسی کرده و قیسی 
را فروخته و با پول اش برنج ولیمه سفرش را خریده است. تخم  مرغِ مرغ هایش را فروخته و پول اش را برای سوغات سفرش کنار گذاشته و... رفیقم می گفت، پدر 

عزیز و بزرگوارش به معنای واقعی واقعی کلمه، قناعت پیشه کرده است تا به آرزوی یک عمرش که دیدن خانه خداست برسد. 
سوم: روی سخنم با ادمین اینستاگرامی آقای قاسمیان است. خواهشم این است که بعد از آزادی، همین بیانیه ای که نوشتید را به ایشان هم بدهید و ازشان 
بخواهید که من بعد جداً از انتشار محتوای تحریک آمیز خودداری کنند. چراکه ممکن است با همین حرف های به ظاهر دلسوزانه برای اسلام و مسلمین، دل 

هزارهزار پیرمرد و پیرزن مسلمانی که عمری با عشق برای دیدن خانه معبودشان زحمت کشیده اند را بشکنید و آرزوی سال هایشان را بر باد دهید. 

درباره عکسی از حجت الاسلام غلامرضا قاسمیان
تحریک   ممنوع

حمیدرضا مسیبی

سیستمی اســت؛ درحالی که چنین چیزی دروغ است و دستگاه سالم 
است، اما رگه های قوی یا ضعیف فساد در برخی بخش ها وجود دارد که 
باید با آن موارد قاطعانه مبارزه کرد«.  آیت الله خامنه ای مبارزه با فساد را از 
وظایف قطعی مدیران ارشد دانستند و با تأکید بر اینکه »شرط لازم و اول 
مبارزه با فساد، دور بودن مســئولان و خانواده هایشان از عوامل فسادزا 
اســت«، افزودند: »ضرر و زیان دچار شدن یک مسئول به فساد به علت 
جایگاه حساسی که در آن قرار دارد، مضاعف و عذاب آن نیز در پیشگاه 
الهی دوچندان است؛ البته همچنانکه در پیام مفصل و مهم چندین سال 
قبل تأکید کردم فســاد همچون اژدهایی هفت سر است که به آسانی از 

بین نمی رود و مبارزه با آن را باید ادامه داد«. 
ایشان در توصیه ای دیگر، مسئولان و استانداران را به »حضور در میان 
مردم و گرم گرفتن با آنها و شــنیدن با حوصله سخنان حتی تند مردم« 
ســفارش کردند و افزودند: »این کار باعث جلب محبت مردم به شــما و 

کمک آنها در مواقع حساس خواهد شد«. 
رهبری همچنین اســتانداران را به تشرّع، اجتناب از محرمات الهی 
و اقبال به آیین های دینی، اهتمام به تحقق شــعار سال و مبارزه جدی و 

هماهنگ با قاچاق کالا توصیه کردند.
در ابتــدای این دیدار، اســکندر مؤمنــی، وزیر کشــور، ضمن بیان 
گزارشــی از برنامه هــای در دســت اقدام گفــت: ســرمایه گذاری برای 
تولید، محرومیت زدایی، اشــتغال زایی، مردم داری و مهرورزی به مردم و 
ارتباط با طبقات مختلف، جوان گرایی، دیپلماســی اقتصادی و ارتباط 
با همســایگان، ســاماندهی اتباع بیگانه و تأمین امنیت پایدار از جمله 

برنامه ها و اولویت های وزارت کشور است.

سیدمحمود حسینی استاندار اصفهان در دولت اصلاحات:

عکاسوروزنامهنگار
امیر جدیدی

نیست. بی بی سی در گزارش خود دراین باره نوشت: »پیش از این، آخرین باری 
که این مراسم با حضور رئیس کشور کانادا برگزار شد در اکتبر 1۹۷۷ بود که ملکه 
الیزابت دوم، مادر چارلز ســوم، برای دومین بار در این مراسم حضور یافت. او در 
ســال 1۹۵۷ نیز شخصاً در این مراسم شرکت کرد. اما این اولین باری است که 
یک پادشــاه بریتانیا دوره جدید پارلمان کانادا را شخصاً افتتاح می کند. جورج 
ششــم، پدر بزرگ چارلز، هنگام دیدار از کانادا در ســال 1۹۳۹، شخصاً و به طور 
حضوری تعدادی از مصوبات پارلمان کانادا را امضا کرد – یا به اصطلاح تایید کرد 

– اما هیچگاه از تخت سلطنت خطابه را ایراد نکرد«.

چرا پادشاه برای گشایش پارلمان به کانادا رفته است؟ �
اوایل ماه مه، مارک کارنی، نخست وزیر کانادا گفت که از پادشاه دعوت کرده 
است تا چهل وپنجمین دوره قانونگذاری پارلمان کانادا را به طور رسمی شخصاً 
افتتاح کند. در بحبوحه تیرگی روابط بین کانادا و همسایه قدرتمند آن کشور، 
یعنی ایالات متحده آمریکا، این دعوت یک درخواست استراتژیک تلقی شده 
اســت. دونالد ترامپ، رئیس جمهــور آمریکا، تعرفه هایی را بــر واردات از کانادا 
وضع کرده و بارها از آن کشــور به عنوان »ایالت پنجاه ویکم« ایالات متحده نام 
برده است. او همچنین با لحنی تحقیرآمیز از جاستین ترودو، سلف مارک کارنی 
بــا عنوان »فرماندار ترودو« یاد کرد. کارنی در ســخنانی در اتاوا گفت که ســفر 
پادشــاه »به وضوح بر حق حاکمیت و استقلال ملی کشور ما تاکید می  کند«. 
او به خبرنگاران گفت: »این یک افتخار تاریخی برای ماست که با وزن دوران ما 

تناسب دارد«.

 پیام های رمزی؟ �
اقدام بی ســابقه پادشاه بریتانیا درحالی صورت گرفت که طبق 
ســنت نظام ســلطنتی، از پادشــاه انتظار می رود در مقام پادشــاه 
مشــروطه و رئیس کشــور از درگیر شــدن و جهت گیری در مباحث 
سیاســی روز اجتناب کند. بااین حال، بی بی ســی در گزارش خود 
نوشــت: به نظر می رســد که چارلز برخی »علایم رمزی« را ارســال 
کــرده تــا بدون اشــاره مســتقیم به مباحــث سیاســی، و در میان 
تهدیدهای ترامپ علیه کانادا، به شــکلی نمادین حمایت خود را از 
حق حاکمیت ملی و اســتقلال این کشور ابراز دارد. پادشاه بریتانیا 
پیــش از این در ماه فوریه نیز، در ســخنانی در مراســم شــصتمین 
ســالگرد برافراشــتن پرچم کنونی کانادا مزین به برگ درخت افرا، 
کانادا را به عنوان »کشــوری پرغرور، مقاوم و برخوردار از انسانیت« 
ســتود. در شــرایط عــادی، احتمالًا این مراســم بــدون اظهارنظر 
ســلطنتی برگزار می شد. همچنین، شــاه چارلز هنگامی که در روز 
۴مارس )اواســط اسفند( از ناو هواپیمابر شــاهزاده ولز دیدن کرد، 
مجموعه ای از مدال های کانادایی را به ســینه زده بود. در مراســم 
سالانه شــکرگزاری تاسیس ســازمان کشورهای مشــترک المنافع 
در لندن هــم، او روی یک صندلی کانادایی نشســت و در مراســم 
درختکاری در کاخ باکینگهام در اوایل سال جاری میلادی، درختی 
که او انتخاب کرد یک درخت افرا بود؛ که برگ آن به عنوان نماد ملی 

کانادا بر پرچم آن کشور نقش بسته است.


